وصف التظاهرة

_ يعتبر البرلمان (السلطة التشريعية) أحد أهم أسس النظام النيابي لأنه مكان اجتماع ممثلي الشعب على اختلاف أطيافهم وتوجهاتهم وقناعاتهم السياسية، كما أنه الحامل والمعبر على آمالهم والمحاول لعكسها واقعا بعيدا عن التوتر الذي يمكن أن يشل مؤسسات الدولة عن عملها، كما أنه الساعي لتحقيق إجماع أو حتى أكبر توافق بين مختلف التيارات المعترف بها داخل الدولة.

_ومع تطور النظام النيابي وتطبيقاته بدأت تظهر الحاجة لمعرفة حاجة الدول لبرلمان متكون من مجلسين، الذي وإن وجدت تبريرات عديدة له منها التاريخية، السياسية، القانونية وحتى التشكيل المركب للدول فإنه يطرح التساؤل الجاد عن دوافع إنشاء برلمان بمجلسين في الدول البسيطة.

إن اعتناق أي دولة بسيطة أو اتحادية لنظام البرلمان المزدوج له خلفيات عديدة تدفع الباحثين والمهتمين بالشأن السياسي وسيمات تشكيل السلطات السياسية داخل الدولة للبحث عن الأسباب الحقيقة لتبني هذا النظام في دولة دون أخرى وفي دساتير دون أخرى وفي أنظمة سياسية دون أخرى وفي فترات زمنية للدول دون فترات أخرى.

_ إن الاهتمام بدراسة نظام الازدواج البرلماني (نظام المجلسين أو نظام الغرفتين) ينعكس في أربع زوايا أساسية تبين حقيقة وخلفيات العمل بهذا النظام والواقع الحقيق لعمل البرلمان المزدوج ومدى ضمانه لنظرية التمثيل النيابي، وهذه الزوايا هي:

- 1- شكل الدول البسيط والاتحادي والحاجة لنظام البرلمان المزودج
 - 2- التعدد والتنوع في التمثيل النيابي داخل الدول
- 3- ممارسة العمل التشريعي وصنع النص القانوني المعبر عن التوجهات السياسية الممثلة داخل الدولة والمتواجدة داخل البرلمان وضرورة اللجوء إلى الازدواج البرلماني.
- 4- العلاقة بين البرلمان الثنائي وبين السلطة التنفيذية واختلاف العمل عن العلاقة بينهما في حال البرلمان الأحادي.

Description of the scientific event:

- Parliament (the legislative authority) is considered one of the most important foundations of the parliamentary system because it is the meeting place of the representatives of the people, regardless of their different spectra, orientations, and political convictions. It is also the carrier and expression of their hopes, attempting to reflect them into reality far from the tension that could paralyze the state institutions from functioning. It also seeks to achieve consensus or even greater agreement among the various recognized currents within the state.
- With the development of the parliamentary system and its applications, the need for a parliament consisting of two chambers began to emerge. Although there are many justifications for it, including historical, political, legal, and even the complex structure of states, it raises a serious question about the motives behind establishing a bicameral parliament in simple countries.
- Embracing a bicameral parliamentary system by any simple or federal state has multiple backgrounds that drive researchers and those interested in political affairs and the characteristics of forming political authorities within the state to search for the real reasons for adopting this system in one country over another, in constitutions over others, in political systems over others, and in time periods of countries over others.
- _The interest in studying the bicameral system (system of two councils or system of two chambers) is reflected in four essential perspectives that reveal the reality and backgrounds of working with this system and the actual functioning of the dual parliament and the extent to which it guarantees the theory of parliamentary representation. These perspectives are:
- 1- The form of simple and federal states and the need for a bicameral system.
- 2- The plurality and diversity in parliamentary representation within countries.
- 3- The practice of legislative work and the creation of legal texts expressing the political orientations represented within the state and present in parliament, necessitating the use of the bicameral system.
- 4- The relationship between the bicameral parliament and the executive authority and the difference in work compared to the relationship between them in the case of a unicameral parliament.